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sem kivánja. De leczke kihallgatása, vers felmondatása vágy-oly feladat 
adása alkalmával is, melyet nem a tanulók kézikönyvéből jelöl ki, nem 
illik, hogy a tanító könyvbe nézzen. Különösen nem illik ez a vers kihall-
gatásakor. A mire nézve ugyanis a tanító megkívánja, hogy tanítványai 
könyv nélkül tudják, azt neki is okvetlenül könyv nélkül kell tudnia 
már azért is, hogy evvel is documentálja, bogy a mit könyv nélkül 
tanultat, az csakugyan oly maradandó becsű is, bogy minden művelt 
embertől megkívánhatjuk könyv nélkül tudását —1 mást mint igazán 
maradandó becsű dolgot úgysem szabad könyv nélkül tanultatni. Alig 
van visszatetszőbb dolog az iskolában, mintha a tanító kémszemmel lesi, 
nem olvassa-e ki valamelyik tanuló a tilalom ellenére nyitott könyvből 
leczkéjót, s a mellett maga is nyitvá tartja a könyvét és simpliciter abból 
ellenőrzi a tanuló feleletét. Az is bizonyos, bogy a tanulók általában 
sokkal szivesebben memorizálnának (a becses dolgok memorizálása 
milyen fontos dolog, azt itt bővebben fejtegetnem nem kell), ha látnák, 
bogy tanítóik is milyen jól tudják mindazt, a mit tőlük megkívánnak. 

W A L D A P F E L J Á N O S . 

VEGYESEK. 

— Egy német tanférflu a budapesti gyakorló főgymnasium-
ról és az egységes középiskola tervéről. Dr. Uhlig heidelbergi gymn. 
igazgató, a német Gymnasial-Verein titkára, ez egyesületnek f. é. május 
10-kén Bambergben tartott negyedik közgyűlésén érdekes előadást tar-
tott, melyben különösen a tavalyi pbilologus-kongreszsus alkalmával 
Bécsben és Budapesten szerzett tapasztalatairól beszélt. Előadásából, 
melyet most közölt a «Humanistisches Gymnasium® czimű folyóirat, 
minket magyarokat közelebbről érdekel az, a mit Budapesten szerzett 
tapasztalatairól, nevezetesen a gyakorló-iskoláról s az egységes közép-
iskola tervéről mond. A czikk e része így hangzik : 

Két szempontból is nagy érdekű volt azon tapasztalat, melyet a 
magyar gymnasiumok klaszsikai tanítása körül, különösen a Volf és 
Kármán által vezetett mintagymnasiumban Budapesten szereztem, 
mely iskola egyszersmind, hasonlóan a porosz seminargymnasiumboz, 
a praktikus tanárképzés feladatát is végzi. Természetesen, bogy a viszo-
nyok mindenütt olyanok volnának, mint Budapesten, alig hihető,. — 
Mindazonáltal általános fontosságú következtetések vonhatók ezen 
intézet eredményeiből. 

Egyebek között meglátogattam egy latin órát a legalsó osztály-
bán. Kármán vette kezébe á tanítást. A. tanítást végighallgatni mincba 
tanár, mind a növendékek részéről élvezet volt. Az eljárás legtüzetesebb 
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megfontolása és a legnagyobb ügyesség a kezelésben az egyik részről. 
Kármán a latin tanítás kezdő foka számára egy kis kilencz oldalra terjedő 

- " '/Romulus és Numáról szóló elbeszélést szerkesztett, a mely Fűit olim 
rex, cui nomen Proca erat-tal kezdődik és Tum valida, tum temperata 
et belli et pacis artibus erat elvitassál végződik s kiváló ügyességgel a 
legkönnyebből kiindulva lassankint vezet nehezebbre. Miután két 
héten át az olvasást gyakorolták, s némely szókat megtanultak, áttér 
Kármán közvetlenül az említett szövegre, s miután a tanulók töké-
letesen elsajátították azon magyaráznak és tanulnak nyelvtani kate-

• goriákat, szavakat, ragozásokat s szókötéseket. Es ezen anyagot nem-
csak egyesek sajátították el, — nemcsak parádés lovákat vezettek 
elé — a miből csak arra lehetett volna következtetni, milyen eredmé-
nyeket képes egy kiváló tanár különös tehetségű növendékekkel elérni, 
hanem Kármán az egész osztályt ostromolta kérdéseivel, s hogy gyen-
gébbeknél is sikerrel, csak újabb czáfolatúl szolgált az ezen században 
tett csodálatos felfedezés ellen, mely szerint a latin nyelv kilencz-tíz 
eves fiuk számára nehéz. Mert, bár egyrészt elismerem, hogy az elért 
hatás részben a kitűnő tanárnak tulajdonítandó, másrészt rá kell mu-
tatnom, mennyivel inkább nehezére kell hogy essék a latin nyelv a 
magyar ajkú gyermeknek, mivel anyanyelve és ezen nyelv között 
mind etymologiai, mind syntaktikai tekintetben oly tökéletes különb-
ség van, mely messze meghaladja a latin és a német közötti különb-
séget. . „ 

Nem kevésbbé érdekes volt a tapasztalat, melyet az intézet görög 
tanítása körül szereztem. Ezen szakról Magyarországban még Svédország-
nál is fukarabbul gondoskodtak, 5 + 5 + 5 + 4 órával a legfelsőbb osztályok-
ban. Arra a nehéz kérdésre, hogy ilyen szűk viszonyok között egyáltalában 
init lehet tenni a görög tanítással, bajos a felelet. Ugy látszik e kérdést, 
& szóbanforgó budapesti intézet helyesen oldotta meg. így okoskodtak: 
A tanulókat ilyen órabeosztás mellett lehetetlen a görög próza s egy: 
szersmind a költészet valóságos önálló megértésére rávezetni, azért leg-
helyesebb lesz a költészetet választani, s nem fér kétség hozzá, hogy a 
fiukkal első sorban Homerost kell megismertetnünk, azért ezt a leg-
nagyobb alapossággal és kielégítő teljedelemben kell olvastatni és csak 
ázon esetben más költészeti dolgot is, ha még időnk marad. Es az ered: 
mény ? A tanulók valóban a homerosi költeményekben alapos s meg-
lehetős terjedelmű olvasottságra tesznek szert.. Részleteiben következő: 
képen van elrendezve az anyag. Az első görög osztályban elsajátítják a 
homerosi alaktan lényeges részeit, még pedig úgy, hogy a tanulók az 
időről-időre előforduló új alakokat sémákban vezetik be s ezen sémákat 
később analógia útján kiegészítik. A második görög osztályban az-inter-
pretatio lexikális oldala a. fődolog, a homerosi szókincs elsajátítása; a 
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harmadikban ahomerosi régiségek ;* a negyedikben az alak és a tartalom 
költői oldala és az Ilias és Odyssea egyes részei közötti összefüggés átte-
kintése. En azt hiszem, bogy a görög tanítás ez egész elrendezése teljes-
elismerést érdemel. A lenebezebb viszonyok között mégis valami érde-
mes dolgot végeznek. Mint rendkívül súlyos állapotot fájlalnunk kell, 
ba á görögül tanulók nem olvassák eredetiben az Auabasist, nem Hero-
dotost és Tbukydidest, nem Lysiast és Demostbenest, nem Platónt,, 
nein Sophoklest; de lebetne-e azért azt állítani, hogy a ki eredetiben 
csak Homerost értette meg, fáradságának semminemű jutalmát nem 
nyerte ? És hogy a budapesti intézet tanulói szivesen veszik a görög-
tanítást, bizonyítja részvételük. Az iskolában kevéssel ezelőtt, bár ezen 
szak már nem általánosan kötelező, egy növendék sem volt, ki a görö-
göt nem tanulta volna, az ilyen tanulókat kivülről kellett beszerezni, 
mert az iskola jelleme, mint gyakorló-és mintaintézet, megkövetelte,, 
hogy arra is nyújtson példát, mikép kell eljárni a görög alól fölmentet-
teknél, mikép alkalmazandó a pótló tárgyak tanítása; azért, mint nekem 
mondották, gondoskodtak róla, hogy más iskolákból egynehány nem-
görög is átjöjjön. A mily kevéssé utánzásra méltó tehát ránk nézve a 
magyar gymnasiumok szervezete a görög számára rendelt időt s azon 
körülményt illetőleg, bogy választható szakká tették, ép oly örvendetes 
marad áz a tapasztalat, melyet e tantárgyra nézve itt teszünk. Látni 
való, hogy a görög még sem üthető agyon egy könnyen, a mitől néme-
lyek félnek, s a hogy mások óhajtanák.** 

Budapesti tartózkodásom alatt különös figyelmet szenteltem ter-
mészetesen a gr. Csáky közoktatásügyi miniszter egységes középiskolai 
tervéről való véleménynyilvánításoknak is. — Hogy e terv szerencsés. 
volná, Németországban bizonyára kevesen fogják állítani.*** Igaz ugyan,, 
a «Blatt des deutscben Yereins für Scbulreform® czimű lapban dicsői-

* Uhlig ú r itt véletlenül tévedett, a mennyiben a bomerosi régiségek 
már az előbbi osztály tárgyát teszik s a harmadik görög osztály (vagyis a 
VII . osztály) foglalkozik az alak és tartalom költői oldalával, úgy bogy a 
VIII . osztályban mindig olvasnak egy sopboklesi • darabot is, esetleg Piátó-
ból is valamit. A szerk. 

--:<* j f á s magyar gymnasiumoknál is, a mennyiben egészen a közokta-
tásügyi minis ter ium vezetése alatt állanak és miniszteri rendelet folytán a 
görög alól (pótló tantárgyakban való részvétel feltétele mellett) felmentést 
adnak, ezen felmentéssel az 1890. év végéig csak igen csekély mértékben 
éltek. Lásd : Das humanist iscbe Gymn. IV. évf. 20. oldal. 

*** Az utolsó, a mi tudtommal megvalósítása érdekében történt, a 
közoktatásügyi tanács által ezen czélra kinevezett- bizottság egy tárgyalása 
volt a folyó év elején. Dr. Fináczi Ernő főigazgató (igazgató, a szerk.) elő-
terjesztését bebató megbeszélés követte. Az előadó véleménye szerint a latin 
oktatás a nyolcz osztályú középiskola első, a német harmadik osztályában 
kezdendő meg, a negyedik osztálytól kezdve, pedig trifurcatio állana be, a 
melynél, görög, franczia és rajz között kellene választani. A vita u tán 
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tették a javaslatot s a magyar képviselőházban mellette.nyilatkozó szó-, 
nokokat. De közelebbről tekintve a dolgot, az említett terv nemcsak 
hogy különbözik attól, melyet az egyesület máskülönben dicsér, hanem 
bizonyos tekintetben ellenkezője is. Mert míg Lange és társai remélik, 
bogy a terv megvalósítása következtében jelentékenyen megfogy majd a 
latinul tanulók száma, a Csáky-féle terv keresztülvitele ezek számát csak 
•emelni fogja, mert szerinte a latin nélküli iskolák a gymnasiumokkal 
•oly intézetekké 'egyesítendők, a melyekben a legalsó vagy második osz-
tálytól kezdve, mindenkinek kell a latint tanulnia. A beszélgetésekben, 
melyekbe ezen tervezett középiskoláról bocsátkoztam, csak igen kevés 
•esetben találkoztam helyesléssel, sőt ellenkezőleg ép.úgy a reálisták, 
mint a humanisták részéről a leghevesebb ellenkezéssel, s gyakran hal-
lottam azt az én nézetem szerint is helyes Ítéletet, hogy a középiskolai 
•oktatás ezen egyetemesítésével egyik hivatásnak sem. tesznek eleget s 
általa mind a reális, mind a humanistikus képzés menete egyaránt szen-. 
ved. Mindazáltal mindnyájan, a kik így gondolkoztak, mégis azt hitték, 
bogy Csáky terve, a miniszter nagy energiájánál és a képviselőházban 
ibirt tekintélyénél fogva, biztosan megvalósul. Ha azonban. a tervezett 
újjászervezés motívumairól volt szó, több oldalról biztosítottak arról, 
bogy Csáky gróf .az egységes középiskolák tervének felállításával ép 
•oly kevéssé szándékozott az iskolai klasszikus tanítást elcsenevésztetni, 
mint azelőtt, az állami intézetekben a görögül tanulás kötelezettségének 
megszüntetésével.* Ebben legkevésbbé sem kételkedem. De másrészt ép 
•oly bizonyos vagyok benne, bogy ba nincs is meg e szándék, mégis ez 
lenne az eredmény, és hogy Magyarország az új iskolai szervezet meg-
valósítása esetén mind a klasszikus tanítás szempontjából, mind más 
tekintetekből nagyon is távol fogna állani attól, hogy a világnak utánzásra 

••csábító példát adjon, sőt inkább tilalomfát (Warnungstafel)állítana fel.** 

azonban a bizottság többségének [az volt a véleménye, bogy az összes osz-
tályok tanulói kötelezendők rajzra, és bogy a negyedik osztálytól kezdve 
•csak a görög és a franezia legyenek választható tárgyak. 

* Valaki azt beszélte nekem, hogy a miniszter védelmezvén a görög 
-oktatás nem kötelező voltát, az illető előtt egyszer úgy nyilatkozott volna, 
hogy a görög nem a disznóknak való. H a ezt úgy fejezzük ki, hogy sok 
fej (a mely más dolgok megértésére elég fogékony lehet) a görög megtanu-
lására nem való, azt kellene megjegyezni, bogy az minden bizonynyal a 
szellemi erőket igazán megfeszítő és gyarapító latin megtanulására sem 
képes. 

** Azonban az iskolakérdés fejlődése Magyarországon most a legutóbbi 
események szerint valószínűleg egészen más uton halad, min t a melytől 
sokan féltek és min t azt mások remélték. Mert Csáky Albin gróf helyébe 
most olyan férfiú lépett, a ki az 1890. márezius havában tartott iskolai 
enquéten az iskolareform terén elődje határozott ellenfelének muta tkozot t : a 
magyar akadémia elnöke, Eötvös Loránd báró. L á s d : Zeitschrift f. die osterr. 
Gymnasien. 1S90. VII. füz. 648. lap. 
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+ Kozma Dénes, a budapesti kisdedóvó-képző intézet mintaóvója, 
az egyesület pénztárnoka s a Kisdednevelés gyakorlati részének rovat-
vezetője, f. é. október hó 12-ikén, 50 éves korában hosszas szenvedés 
után elhunyt. Özvegyet és hét gyermeket hagyott hátra. Temetése októ-
ber 14-ikén nagy részvét mellett ment végbe. Benne kötelességtudó,' 
lelkiismeretes, buzgó embert vesztett a kisdednevelés ügye. Áldott le-
gyen emlékezete! 

— Az ezredévi tanügyi kongresszus. Október hó 27-én ismét 
•összegyűlt az előkészítő bizottság, hogy egy lépéssel előbbre vigye a kon-
gresszus ügyét. Heinrich Gusztáv egyetemi tanár elnöklete alatt jelen 
voltak : Alexander Bernát dr., Beke Manó dr., Bertalan Yincze (Eszter-
gom), Böngérfi János, Csengeri János dr., György Aladár, Gyulay Béla dr., 
Hahóthy Sándor, Kovács János, Kovács Rezső, Léderer Ábris, Nagy 
László, Névy László, Péterfy Sándor, Radó Vilmos és Somlyay József. 

Elnök üdvözölvén a megjelent tagokat, kijelenti, hogy az előké-
szítő bizottság és a magyarországi tanítók Országos Bizottsága kebeléből 

• kiküldött szűkebb bizottság épen az imént tanácskozott a kongresszus 
•szervezése tárgyában.- Örömmel tudatja, bogy a delegáltak között meg-
-egyezés jött létre. Most a legközelebbi feladat az egyesületekhez inté-
zendő fölhívás szövegének' a megállapítása. E czélból fölkéri Nagy László 
titkárt, hogy olvassa föl tervezetét. 

A hazánk tanítói és tanárai egyesületéhez, valamint testületeihez 
intézet fölhívás mindenekelőtt a kongresszus ügyében mégindított moz-
galom történetét nyújtja, kifejti az egyetemes és országos tanügyi kon-
gresszus szükségességét, jelentőségét, majd áttér a gyűlés szervezésére, 
rendezésére, tételeinek megállapítására, megvitatására. A nevezett tes-
tületeket és egyesületeket felszólítja, bogy f. é. deczember hó végéig 
értesítsék az előkészítő bizottság titkárát (Nagy László, Budapest, VHI., 
József-körut 85.), vájjon hajlandók-e az előkészítő bizottságot az egye-
temes kongresszus létrehozásában támogatni ? Ha igen, úgy szívesked-
jenek magukat nebány taggal az előkészítő bizottságban képviseltetni. 

Elénk vita indult meg a felhívás néhány pontja felett. Kovács János 
•óhajtja, hogy az egyesületeknek a tanügyi kongresszusba való beolvadása 
világosabb magyarázatot nyerjen. Hasonló véleménynek adnak kifeje-
zést Péterfy Sándor és Csengeri János dr. Alexander Bernát dr. e kö-
vetkező javaslatot tette: 1. Az összes egyesületek fölkérendők, hogy évi 
Tendes közgyűléseiket a kongresszus idején is Budapesten tartsák meg. 
A kongresszust megelőző napon elintézhetik összes házi ügyeiket. — 
2. Csakis adminisztraczionális dolgokkal foglalkozzanak. 3. Ők maguk 
•csináljanak propagandát, hogy tagjaik minél nagyobb számban lépjenek 
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a kongresszus kötelékébe. 4. Küldjenek ki képviselőket az előkészítő 
bizottságba. 

Az értekezlet erre köszönetet szavazott Nagy László titkárnak s 
fölkérte, bogy a fölmerült vélemények tekintetbe vételével tegye meg a 
szükséges módosításokat a fölhíváson. 

Végül az előkészítő bizottság kiegészítésére került a sor. A teljes 
névsor összeállítása nem készülhetett el. E munkát az elnökségre bízták. 
Most csak az elvi alapot határozták meg. E szerint az előkészítő bizott-
ság tagjai lesznek : a Budapesten székelő országos egyesületek, nagyobb 
testületek tisztikara, a tanügyi sajtó szerkesztői, hatósági személyek, 
az összes iskolanemek, kezdve az óvótól fel az egyetemig, nevesebb-
képviselői. Böngérfi János, a bizottság jegyzője. 

BEKÜLDÖTT MŰVEK. 

Porból lettünk. Két elbeszélés az ifjúság számára irta Földes Géza.. 
A képeket rajzolta Nagy Lázár. Budapest, 1894. Az iró tulajdona. Dísz-
kötésben 1 fr t . Kapható a «Nemzeti Iskola® kiadóhivatalában. 

A népiskola és az iparosnevelés. I r t a és az «Aradvidéki Tanítóegylet® 
1894. május 31-ikén tartott közgyűlésén előadta Edvi-IUés László, az aradi 
kereskedelmi- és iparkamara m. titkára. Arad, 1894. (Bóthy L . ) 

MAGYAR PEDAGÓGIAI TÁRSASÁG. 

Felolvasó-ülés 1894. október 20-án. 

Jelen.vannak : dr. Heinrich Gusztáv, mint elnök; Badics Ferencz,. 
Bartos Fülöp, Böngérfi János, Csengeri János, Gyulay Béla, Hegedűs 
Károly, Heller Ágost, Hóman Ottó, Kerékgyártó Elek, Lakits Vendel, 
Lederer Ábráhám, Málnay Mihály, Mauritz Bezső, Nagy László, Péterfy 
Sándor, Trájtler Károly rendes tagok, utóbbi mint jegyző; továbbá 
Scbvetz Vilmos, Szedlacsek Lajos, Reif József s még számos • hölgy-
vendég. 

I. Az ülés megnyitása után Bartos Fülöp: «A modern nyelvek 
tanításának nehézségei*-ről értékezik. 

H. Dr. Kerékgyártó Elek felolvassa: «Leányaink hevelésérőlés 
oktatásá* -ról szóló értekezését. Mindkét felolvasást érdekkel hallgatták 
s előadóknak köszönet szavaztatott. 

A felolvasó-ülést a rendes tagok zárt ülése követte, melyen a ti t-
kár több új kültagot jelent be, kiket a Társaság felvesz. 


